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Vše nejlepší, hodně zdraví, 
mnoho osobních i pracovních úspěchů 

v novém roce 2025
Vám přeje obec Stříbrnice.



Vážení spoluobčané.
V této vánoční době je potřeba se zastavit, bilancovat, zhodnotit 
a představit vize, které snad přispějí k lepšímu životu v naší obci.
Letošní rok byl přípravou projektů a žádostí na realizaci akcí, které 
jsme zahájili. Letos jsme instalovali fotovoltaiku na objektu MŠ Stří-
brnice a vodojemu ve Stříbrnicích v části obce Křápalky. Tyto akce byly 
spolufinancovány z dotací Státního fondu životního prostředí České 
republiky, v rámci programu „Nové obnovitelné zdroje v energetice 
(RES+) financované z prostředků Modernizačního fondu“. Projekt 
byl nazván „FVE pro obec Stříbrnice“ a zaregistrován pod číslem 
7221300709. Celkem instalovaný výkon na dvou stanovištích -  20,14 
kW na objektu MŠ a 5,3 kW u objektu vodárny. Celkové náklady na 
pořízení těchto dvou elektráren byly 1 683 354,50 Kč. Dotace činila 
861 282,- Kč. Fotovoltaiku instalovala firma vzešlá z výběrového ří-
zení, a to firma ARATEC GROUP s.r.o. se sídlem v Uherském Brodě. 
Tato firma dodává komponenty společnosti Dražice. Spolupráce s ní 
byla výborná. O kompletní dotační management se nám starala Ener-
getická agentura Zlínského kraje pod vedením paní Ing. Miroslavy 
Knotové, s kterou máme dlouhodobou spolupráci. Tato agentura se 
nám snaží vždy vyhledat na energetickém trhu ty nejvhodnější doda-
vatele energií, nejen nám, ale i mateřské školce.
Druhým počinem byl nákup nového elektroauta pro údržbu v obci. 
Vyměnili jsme starou Vari za zbrusu nový vůz, opět díky dotačnímu 
titulu. Obec Stříbrnice zažádala na Státní fond životního prostředí 
na projekt „Elektromobil pro obec Stříbrnice“ s registračním číslem 
5220300504 ve výzvě NPŽP 5.2.D, žádost byla podpořena. Obec 
zakoupila elektromobil Pickman od firmy SYNPRO s.r.o. se sídlem 
v Dolních Bojanovicích. Automobil pracovníci v březnu převza-
li do užívání. Je to pro ně při cestování nejen za údržbou obce velká 
změna. Vy máte možnost automobil vidět jezdit po obci. Celkové ná-
klady na pořízení vozu 601 091,- Kč a dotace 234 762,- Kč.
Dalším počinem pro bezpečnost v obci byla instalace zrcadel při frek-
ventované komunikaci II/422, která prochází naší obcí. Zejména při 
odklonu dopravy ze silnice I/50 je tato komunikace velmi nebezpeč-
ná. Dále na opětovné prosby občanů byly instalovány retardéry na 
místních komunikacích, a to v ulici Pod Školkou a v ulici u Malého 
hřiště. Na tyto akce bylo vydáno stavební povolení a řádně zpracován 
projekt. Instalaci prováděl EKOSTAV s.r.o.
Obec má připravený a schválený projekt na odstavnou plochu u škol-
ky, který se chystáme realizovat v letošním roce. Plocha by měla být 
umístěna vedle trafa VN. Proběhlo jednání s občany o komunikaci 
a možné výstavbě nového mostu v ulici Za Mlýnem. Dnes máme při-
pravenou rekonstrukci komunikace, kde budou uloženy nové obruby 
od domu manželů Knížových až po křižovatku u manželů Veselých. 
V projektu se počítá i s odvodněním a novým asfaltovým povrchem 
na komunikaci a instalací veřejného osvětlení. Projekt byl zaslán 
k vyjádření dotčeným orgánům a dnes již máme zažádáno o stavební 
povolení. Předpokládaný rozpočet od projektanta před vysoutěžením 
veřejné zakázky je 5 mil. Kč.
Parkovací plocha u Nového obchodu, obchod dnes patří firmě NI-
PEKO s.r.o. Tato plocha je připravena na revitalizaci včetně staveb-
ního povolení, vzniknou nové parkovací plochy jak pro osobní vozy, 
tak i pro nákladní. Plocha bude oddělena od komunikace II/422 
zvýšeným ostrůvkem a místo pro tříděný odpad bude zkulturněno. 
Ve spodní části bude instalovaný přechod pro chodce. Na tuto akci 
máme stavební povolení, bohužel jsme vyčkávali na instalaci pro-
pustného povrchu, po projednání s dotační kanceláří a projektantem 
jsme se rozhodli pro asfaltový povrch. V lednu bychom měli odevzdat 
žádost.
V ulici pod školkou za mostem u Škrabalova a k domu pana Maňás-
ka jsme opravili povrch, kdy na štěrkodrť byl uložen asfalt. Tím jsme 
jednu ulici dokončili. 
Mateřská školka má vyčištěnou fasádu, která je zároveň natřená 
speciální barvou proti tvoření plísní. Stará fasáda a její nátěr byly 
akrylové. Fasáda plnila svou úlohu od roku 2012, bohužel časem za-
čala chátrat, u hlavní cesty byla zasažena prachem, mechem a plísní. 
Vše bylo speciálním prostředkem očištěno a fasáda natřena novou 

silikonovou barvou. V zahradě školky pan Možíš opravil schody no-
vým obkladem.
Na obci jsme instalovali nové sádrokartonové stropy. Bylo dodáno 
nové osvětlení a v zimních měsících bychom chtěli uskutečnit re-
konstrukci elektroinstalace a nový rozvod datové sítě. Dále počítáme 
s novým povrchem podlahy, který bude vhodnější pro lepší údržbu.
Letos obec Stříbrnice přistoupila k plošné výměně vodoměrů, vý-
měnu provádí zaměstnanec naší obce pan Jaroslav Možíš, u někte-
rých již byl. Postupně podle potřeby budou vyměněny všechny. Po 
kontrole Zlínským krajem jsme byli povinni sepsat nové smlouvy 
na odběr vody. Smlouvy připravuje a konzultuje se Zlínským krajem 
paní místostarostka Jana Kuchařová, která Vás oslovuje i k podpisu. 
Děkuji za pochopení a vrácení podepsaných smluv. Není to se všemi 
jednoduché.
Na Pasekách se staráme o cestu, která trpí kvůli bezohlednosti nejen 
stavebníků. Tato cesta není zpevněná, je na ní uložena pouze jedna 
vrstva asfaltu a není odolná velké zátěži. Tato skutečnost byla ošetře-
na doplňkovou značkou o stanovení povolené zátěže, která se bohu-
žel nedodržuje. Jen málo je takových, co upozorní, že někdo porušuje 
zákon. Pak se nelze divit tomu, v jakém stavu komunikace je. Nikdo 
nám na novou nedá a místo ochrany si ji lidé ničí sami. V letošním 
roce jsme provedli zálivku spár v délce 1 625 m, aby nám komunikace 
nepraskala dál a zůstala celistvá.
Bohužel už delší dobu pokračujeme s majetkovým vypořádáním 
majitelů pozemků pod komunikací na Křápalky, vše se táhne kvůli 
dlouhým jednáním, která se ale již blíží k závěru. Po majetkoprávním 
narovnání dotčených pozemků pod komunikací bychom chtěli celou 
silnici opravit.
V tomto roce jsme provedli avizovanou rekonstrukci webových strá-
nek. Naší snahou bylo, aby byly přehlednější a odpovídaly požadova-
né legislativě. Některé věci s firmou Galileo Corporation s.r.o. ještě 
upravujeme. Na stránky je nově vložena virtuální prohlídka obce 
a pro informovanost zastupitelů jsme nechali nainstalovat modul pro 
vkládání souborů, které se týkají obce. Po zkušenostech jim podklady 
neposíláme na e-mail. Pokud bychom něco přehlédli, budeme rádi za 
Vaše připomínky a podněty. Ne vše vyřešíte mezi sebou. Jsme rádi za 
Vaši zpětnou vazbu.
Rybník ve Stříbrnicích prokázal při velkých deštích, které sužovaly 
celou republiku, že zastává nenahraditelnou roli v ochraně proti velké 
vodě. Při zářijových deštích, které zasáhly celou republiku, prokázal 
svou funkčnost a pochytal, zabrzdil vodu z hor, která tekla do vesnice. 
Tento rybník si zaslouží revitalizaci, ta je připravena včetně staveb-
ního povolení. Bohužel kvůli úsporám vlády byly poníženy i dotační 
tituly, které se nám poté jevily jako neadekvátní.
Podle informací, které máme, jsme připraveni tento projekt vložit na 
předem avizovaný dotační titul. Snad se nám podaří tuto akci usku-
tečnit. Předpokládaný rozpočet je 4 mil. Kč.
Projekt „Chodník II/422, odstranění kolizního místa“, je odevzdaný 
na stavební povolení, proběhlo jednání s EG.D., kdy nám byla při-
slíbena přeložka vedení. Snad se nám tuto akci do konce volebního 
období podaří splnit.
Dokončujeme Nový územní plán, který by měl být připraven na ve-
řejné projednání. Věřím, že na začátku roku 2026 bude platný a může 
se pokračovat v rozvíjení obce. Dalším rozpracovaným projektem je 
Cyklostezka Stříbrnice-Medlovice-Osvětimany. Za obec Stříbrnice 
můžu říct, že máme všechny souhlasy dotčených majitelů pozemků, 
které jsou zasaženy stavbou. Bohužel okolní obce toto ještě nemají 
dořešené. Bez souhlasu nám nebude vydáno stavební povolení. Pro-
jekt je vypracovaný, včetně všech potřebných vyjádření, a odevzdaný 
na Městském úřadu UH, Odbor stavebního úřadu a životního pro-
středí, oddělení dopravního úřadu. Kvůli nedodání souhlasů dotče-
ných majitelů je řízení v současnosti pozastavené.
Obec Stříbrnice podala ve spolupráci se sportovním klubem, který se 
stal nositelem projektu, žádost na Národní sportovní agenturu. Cílem 
projektu je vybudování nového multifunkčního sportoviště s umě-
lým povrchem, vč. skladu pro sportovní nářadí a zpevněných ploch 
pro bezbariérový přístup na nové sportoviště. Nové multifunkční 
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hřiště bude určeno na tyto sporty: tenis, volejbal, nohejbal, malá 
kopaná, basketbal, je navrženo o rozměrech 45 x 25 m. Součástí je 
i rekonstrukce a přístavba fotbalové klubovny a nové WC, které je 
bezbariérové. V plánu je i přístavba kuchyňky, ta bude sloužit při 
venkovních akcích jako výdejní místo pro občerstvení. Nová střecha, 
okna, vstupní dveře a zateplení celého objektu, to vše bude opět po-
sunutím areálu kupředu. Skvělé zázemí, pokud bude žádost úspěšná, 
si sportovci zaslouží. Celkové náklady na tuto dotaci 9 217 776,- Kč. 
Předpokládaná dotace z NSA 4 457 024,- Kč, výše vlastních zdrojů 
4 638 607,- Kč. Čekáme na jarní vyhodnocení žádosti, která byla po-
dána SK Stříbrnice. 
Pro jednotku Sboru dobrovolných hasičů byly pořízeny zásahové přil-
by v počtu 9 ks. Celková cena za dodaný materiál byla 123 948,- Kč. 
Dotace od Zlínského kraje činila 85 000,- Kč.
Tolik o všech plánovaných a nejen investičních akcích, které snad při-
spějí k lepšímu životu v obci.
Jako každoročně, tak i letos se konec roku neobejde bez naší již tradič-
ní akce „Než zapálíme vánoční svíci“. Tato akce je spolufinancována 
Zlínským krajem. Jako první se rozsvěcuje vánoční stromek u fary, 
akce přispívá k zahájení adventního času a milému setkání sousedů, 
přátel a kamarádů.
Dovolte, abych závěrem poděkoval všem, kteří se snaží a vždy při-
spěchají ku pomoci. Nejen ku pomoci, ale i těm, co se starají o spole-
čenský život našich Stříbrnic. Velký dík patří paní ředitelce mateřské 
školy Petře Víchové a paní učitelce Zdeňce Holomčíkové. Bez jejich 
ochoty a vstřícnosti bychom nemohli organizovat spoustu akcí, kte-
rých je školka nedílnou součástí.
O knihovnu se nám starají Martina a Šárka Kmentovy. Holky se těší 
ve své útulné knihovně na nové čtenáře. Zájem o jejich osvětové be-
sedy, které pořádají, není zanedbatelný. Beseda o zdraví, o krajině 
v Chřibech a spousty dalších se staly již očekávanými a houfně navště-
vovanými. Noc s Andersenem pro mladé čtenáře je již tradiční akcí, 
která je vždy plná zábavy a naučných her. Holky pořádají spoustu 
akcí, nejen samy, ale i ve spolupráci s ostatními organizacemi, které 
jsou v obci činné.
Naši hasiči jsou odjakživa ti, na které se nejvíce spoléhám. Mohl jsem 
se přesvědčit v září, kdy byla větrná kalamita na Pasekách. Neváha-
li a přišli pomoci odstranit stromy ze zasypaných přístupových cest. 
Tady nesmím opomenout ochoty pana Radka Němce, který svým 
traktorem odstraňoval velké klády z komunikací. Hasiči se nestarají 
jen o techniku, ale i o společenský život v obci. Pro mne jsou a byli vždy 
nenahraditelní.
Poděkování patří i sportovnímu klubu, který se rozvíjí díky svému vede-
ní. Množství aktivit, které v naší malé vesnici vykonávají, je hodné obdi-
vu. Nestarají se jen o pořádek v areálu a kvalitu pažitu na hřišti, ale i o to, 
co není vidět. Zajišťování veškerých záležitostí, které nejsou hmatatelné 
a málokdo je ocení. Sportovní klub není jen fotbal, je to i spousta kultur-
ních akcí. Zejména organizování Martinských hodů, které pořádají již 
několik let. A že to není jednoduché, o tom by se dalo psát dlouze. Také 
se zúčastňují akcí, které organizuje obec a veškeré spolky, a to nejen jako 
pořadatelé. Ve spolupráci s SK obec připravila projekt, o kterém jsem 
se výše zmiňoval. Kabiny jsou ve stavu, který si rekonstrukci vyžaduje. 
Multifunkční hřiště bude dalším počinem pro lepší život a obci samotné 
přidá na kvalitě. Tak jak již zmiňovaná cyklostezka. Osobně bych chtěl 
poděkovat všem, co se starají o sportovní areál. Zejména panu Zdeňku 
Zachovi a Radimu Krsičkovi. Ti se na úkor svého volného času starají 
o veškeré zázemí, samozřejmě nejen oni, ale i další.
Skvělý je u nás pěvecký sbor, který vede Šárka Brantalová. Jejich tra-
diční akcí je Prokopská pouť, která se stala nedílnou akcí obce, při 
níž jsou zapojeny všechny složky. Další též tradiční akcí je Vánoční 
koncert. Za ty roky, co soubor je, jen dokazuje své lepší a lepší kvality. 
Jsme rádi, když nám přijdou zazpívat nejen na obecní akce.
V obci máme myslivecké sdružení nazvané Honební společenství Lo-
vecká obec Stříbrnice, které se stará nejen o zvěř na katastru. Jejich 
skvělým počinem je vychovávání mládeže a vštěpování lásky k pří-
rodě. Obec Stříbrnice se s nimi snaží spolupracovat. V letošním roce 
jsme jim přispěli částkou 50 000,- Kč na nový kontejner na krmivo pro 

zvěř. Obec směnila pozemek, na kterém mají kontejner uložený. Po-
zemek je umístěný nad rybníkem. 
O zeleň a obecní prostranství se nám starají pan Rostislav Martinák 
a pan Jaroslav Možíš. Novým zaměstnancem se stal pan Jaroslav 
Fryšták, který doplnil tento tým. Pan Možíš má na starosti údržbu, 
opravy a provoz vodovodu. Stará se o to, aby Vám tekla voda z ko-
houtku, a o kvalitu této vody. Jsem rád, že se na ně můžu vždy spoleh-
nout. A bez nich bych si jen těžko dokázal představit, jak by to bylo… 
Nedovolím se s Vámi rozloučit jinak než tím, co jsem napsal i v prv-
ním zpravodaji a co mne stále motivuje…

-

Petr Matoušek, starosta obce

Volby 2024
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Místní knihovna Stříbrnice
Stejně jako loni, tak i v letošním roce jste se mohli těšit z naší knihov-
ny. Její otevírací doba se nijak nezměnila a stále se v knihovně může-
me potkat každé úterý od 15.30 do 18.00 hod. 
Letos byla naše knihovna opět velmi aktivní a nabídla našim spolu-
občanům spoustu novinek a aktivit. Jsme velmi rádi, že jsme opět 
mohli obnovit knižní fond, což znamená, že postupně vyřazujeme 
knihy staré a nahrazujeme je novými. Jak je Vám jistě známo, lze si 
v naší knihovně zapůjčit společenské hry, máme na výběr hned ně-
kolik a letos nám ještě jedna přibyla, což nás velmi těší. Rádi Vám je 
vypůjčíme a Vy si tak můžete užít spoustu zábavy. I přesto, že v dneš-
ní době není u dětí tolik moderní číst, máme pro ně na výběr spoustu 
dětské literatury a pro nejmenší i leporela, která si lze také vypůjčit. 
To je z novinek v knihovně vše a nyní bychom se mohli ohlédnout za 
akcemi, které v letošním roce knihovna pořádala.   
Letošní rok jsme započali dětským karnevalem, který se těšil hojné 
účasti. Děti si užily spoustu zábavy ať už s klaunem Mílou, nebo při 
tanci na písničky, které jim pouštěl DJ Staňa. Také si mohly nechat 
namalovat něco na obličej. Tradice se mají dodržovat, a proto i letos 
mohly u nás v knihovně prožít děti noc s Andersenem. Nejprve jsme  
si společně přečetli jednu z Andersenových pohádek a poté jsme se 
vydali po stopách pokladu, který jsme objevili na místní faře, kde jej 
strážila Sněhová královna. Po zodpovězení několika záludných otá-
zek nám poklad vydala a my jsme se mohli vrátit zpět do knihovny 
a užít si společně zbytek večera a noci v knihovně. Všechny děti byly 
moc hodné a musíme je za jejich odvahu pochválit. Aby nebyli ochu-
zeni o zábavu ani dospělí čtenáři, uspořádali jsme spolu s obecním 
úřadem výstavu krojových panenek. Výstava přilákala hodně zájem-
ců a spoluobčané při ní nejen zavzpomínali na své mládí, kdy také 
chodili v kroji, ale potěšili oko i duši. Jsem moc ráda, že se mně po-
dařilo uspořádat besedu na téma Bylinky na talíři s paní Veronikou 
Mergentalovou, součástí které byla i ochutnávka využití různých 
kombinací bylinek v kuchyni.  Z finančních prostředků na podporu 
komunitních aktivit v neprofesionálních knihovnách jsme dosta-
li částku 5 000 Kč. Tato částka byla určena na akci pro děti a díky 
ní bylo uspořádáno scénické čtení Dobrodružství pavouka Čendy. 
Čtení bylo velmi zábavné a zaujalo jak děti, tak i rodiče. Další tra-
diční akcí byl lampionový průvod, který se tak jako každý rok těšil 
hojné účasti. Děti spolu s rodiči se prošli vyzdobenou obcí, zastavili 
se ve školce, kde byly vystavené vyřezané dýně, a jejich průvod byl 
zakončen na hřišti něčím na zahřátí a ohnivou show skupiny Me-
mento mori.  Poslední z akcí pořádaných spolu s obecním úřadem 
byla beseda na téma: Pozvánka do Chřibů od Jiřího Jilíka a Bořka 
Žižlavského. 
Nyní mně už jen dovolte, abych Vám popřála šťastné a veselé Vánoce 
a v novém roce hodně zdraví a mnoho úspěchů, jak v životě pracov-
ním, tak osobním.

Martina Kmentová, knihovnice Noc s Andersenem

Dětské dílničky

Noc s AndersenemBylinky na talíři

Dětský karneval

Lampionový průvod



Mateřská škola Stříbrnice 
Prázdniny skončily a začal nám nový školní rok 2024/2025. Přine-
sl s sebou některé změny pro rodiče dětí. Nově využíváme mobil-
ní aplikaci NAŠE MŠ – škola blízká rodičům, díky které je velmi 
usnadněna vzájemná komunikace mezi rodiči a mateřskou školou. 
Rodiče mají jedinečnou možnost mít neustále při ruce ty nejnovější 
aktuality z dění v mateřské škole. Není problém se dozvědět o akci 
konané v nejbližší době. Vše je opravdu vždy po ruce. A především 
aplikace NAŠE MŠ usnadňuje omlouvání dětí. Během pár vteřin je 
vytvořena omluvenka a odesílá se mateřské škole. Rodiče již nemusí 
telefonovat do třídy. Mají jistotu, že mateřská škola omluvenku vždy 
obdrží, a mateřská škola má na oplátku velmi přehledný seznam 
omluvených dětí.
Krásné zpestření na začátku školních dní přineslo dětem zapojení 
do projektu Pěšky do školky, který je výzvou pro děti a rodiče. Každé 
dítě za každou cestu do školky pěšky, na kole či koloběžce obdrželo 
reflexní prvky z tubusu v šatně dětí. A ten, kdo bydlí daleko? Stačilo 
pěšky od kapličky.
Již tradičně zveme do mateřské školy loutková divadla. V září přijelo 
loutkové divadlo Vypravěč pohádek Dana Taraby s pohádkou Dlou-
hý, Široký a Bystrozraký. V říjnu Divadlo Srnečka v hrnečku s Van-
dou Kafkovou. Děti si vždy odnesly krásný zážitek z představení. 
Podzimní čas patřil lampionovému průvodu, pořádanému místní 
knihovnou, a výstavě vyřezávaných dýní, kterou jsme ve spolupráci 
s rodiči uspořádali na zahradě mateřské školy. Byl to opravdu ne-
všední zážitek jak pro děti, tak pro jejich rodiče a prarodiče. Večerní 
procházka Stříbrnicemi byla velmi příjemná. 
V letošním školním roce opět pokračujeme ve spolupráci s DDM Ši-
kula –Přírodovědným centrem TRNKA. Pro děti je připravena celá 
série výukových programů, které jsou až na výjimky zaměřeny na 
environmentální a globální výchovu.
Nezvykle dlouhé teplé počasí nám umožnilo trávit spoustu času na 
vycházkách v okolí mateřské školy. Toho jsme náležitě využili při 
pozorování počasí a změn v podzimní přírodě a také při sběru pří-
rodnin. Nyní již prožíváme adventní čas a všichni se s dětmi těšíme 
na Vánoce. 
Na závěr chceme poděkovat našemu zřizovateli, obci Stříbrnice, za 
vzájemnou spolupráci. Potěšilo nás vyčištění a nový nátěr fasády 
budovy mateřské školy, nové obložení schodů, které vedou ze třídy 
do zahrady, a také obnovení nátěru všech dřevěných prvků a laviček 
v zahradě. Vážíme si vzájemné spolupráce s provozními zaměstnan-
ci obce, kteří nám vycházejí vstříc při údržbě zahrady a drobných 
opravách v mateřské škole. Děkujeme.

Kolektiv zaměstnanců Mateřské školy Stříbrnice přeje příjemné 
prožití vánočních svátků, šťastný a úspěšný rok 2025.

Petra Víchová, ředitelka MŠ



Podzim 2024 na naší Základní škole Boršice
Na začátku školního roku 2024/2025 jsme přivítali nové prvňáčky, 
pro které je tento rok plný objevů a nových zkušeností. Na druhé 
straně stojí naši budoucí absolventi – žáci 9. třídy. Před několika lety 
stáli na stejném místě jako naši prvňáčci – plní očekávání a nadějí. 
Dnes jsou příkladem toho, že tvrdá práce a odhodlání přináší výsled-
ky. Jsou živoucím důkazem toho, co lze dosáhnout díky vzdělání, 
odvaze a odhodlání. Jejich úspěchy nám dělají radost a jsme na ně 
velmi hrdí.
Během prázdnin probíhaly i povinné opravy a výmalby, protože po 
2 letech užívání naše nová budova již zaznamenala několik šrámů. 
Byla instalována nová zařízení. Ve stávající 9. třídě jde o nový aktiv-
ní panel o velikosti 86“ a podobný o velikosti 75“ byl také umístěn 
do učebny cizího jazyka pro 1. stupeň. Proběhla výměna tabule v 1. 

třídě za novou včetně laserového dataprojektoru s možností doty-
kového ovládání. Pořídili jsme dalších 10 mobilních zařízení iPad 
a ve 3. patře přibyla naše interaktivní nástěnka Ámos. Věřím, že tato 
nová zařízení umožní pedagogům větší variabilitu vzdělávání a vyu-
žití moderních technologií během výuky. 

Došlo i k několika personálním změnám na naší škole. Naše řady 
posílily návratem z rodičovské dovolené kolegyně Hana Jurásková 
a také nově příchozí paní asistentka Pavla Červenková. Věřím, že 
budou přínosem našemu pedagogickému sboru.
Pro naše žáky jsme připravili mnoho zajímavých aktivit, které obo-
hatí jejich pobyt ve škole i mimo ni. Hned koncem září díky podpoře 
Zlínského kraje proběhl adaptační pobyt žáků 6. tříd na Bažantnici 
pod dohledem nových třídních učitelů a vedením osvědčených lek-
torů organizace Tokaheya. V říjnu si naši žáci 2. stupně opět během 
kurzu sebeobrany vyzkoušeli, jak se chovat v krizových situacích. 
Z dalších aktivit bych rád uvedl jízdu zručnosti, Den stromů, orien-
tační běh, Halloween nebo drakiádu. Naši žáci svoje znalosti a do-
vednosti porovnávají na různých vědomostních nebo sportovních 
soutěžích (Logická olympiáda, Pythagoriáda, Bobřík informatiky, 
Mediální gramotnost, fotbal, futsal a turnaj v B-ballu). Největší pod-
zimní akcí byla vzpomínka na 35. výročí sametové revoluce. Žáci 2. 
stupně si na jednotlivých stanovištích připomněli tuto významnou 
událost v novodobých dějinách naší republiky. 
Díky úsilí našeho zřizovatele, obci Boršice, se konečně dočkáme no-
vých důstojných prostor pro stravování našich žáků i zaměstnanců. 
Práce již započaly a v roce 2025 by měla vzniknout nová školní jídel-
na a kuchyň, která bude přímo součástí naší budovy. 
Doufám, že nový rok 2025 bude pro nás všechny úspěšný. Ať už 
nás čekají nové výzvy, objevování dosud nepoznaných zájmů nebo 
pokračování ve studiích, věřím, že z tohoto roku opět vytěžíme 
maximum.
Příjemné prožití vánočních svátků, zdraví a rodinnou pohodu v no-
vém roce 2025 přeje

Mgr. Tomáš Kordula,  
ředitel Základní školy Františka Horenského v Boršicích

Akce, které proběhly na podzim tohoto roku







MAS Buchlov za rok 2024 
Místní akční skupina (MAS) Buchlov, působící na území 14 člen-
ských obcí regionu Buchlovska, hraje klíčovou roli v rozvoji místní 
komunity, ekonomiky a infrastruktury. Jde o společenství obcí, spol-
ků, podnikatelů a zemědělců, které spolupracuje na rozvoji venkova, 
zemědělství a získávání finanční podpory z EU a z národních pro-
gramů pro svůj region metodou LEADER.
V tomto roce si MAS Buchlov připomněla 20 let svého působení, a to 
uspořádáním slavnostní akce, která proběhla dne 16. 11. 2024 na 
Velehradě, na které zároveň oslavil 25 let svého působení i mikrore-
gion Buchlov. Součástí programu byla vystoupení folklorních sou-
borů, prezentace místních spolků a představení úspěšných projektů 
za uplynulé dvě dekády. Oslava byla příležitostí k setkání komunity 
a také poděkováním všem, kteří k rozvoji regionu přispěli.
MAS Buchlov realizuje spoustu aktivit zaměřených na podporu roz-
voje našeho regionu. Intenzivně se zapojuje do komunitně vedeného 
místního rozvoje (CLLD) a úspěšně implementuje aktivity spojené 
s rozvojem vzdělávání, sociální péče a ochrany životního prostředí, 
včetně podpory projektů zaměřených na energetickou efektivitu 
a obnovitelné zdroje. V úzké spolupráci se Zlínským krajem jsme 
byli nápomocni v administraci „kotlíkových dotací“ (v obou vý-
zvách) a dále se, v rámci spolupráce se Státním fondem životního 
prostředí, vzděláváme v oblasti energetiky. Cílem je poskytovat co 
nejlepší servis žadatelům v NZÚ Light a být jim nápomocni při rea-
lizaci projektů od prvotní konzultace až po vyúčtování projektu. Tyto 
zkušenosti jsme připraveni přenášet i do jiných odvětví, jako je na-
příklad budování komunitní energetiky.
Mezi další činnosti v roce 2024 patřila administrace výzev z Integro-
vaného regionálního operačního programu (IROP). Místní akční 
skupina Buchlov v tomto roce vyhlásila 5 výzev v oblasti kultury 
– Památky a muzea, dopravy a cestovního ruchu. Bylo podáno cel-
kem 6 projektových záměrů na MAS s požadovanou výší podpory 
12 810 119 Kč.
MAS Buchlov také administrovala projekty v rámci programu Spo-
lečná zemědělská politika (SZP), kdy cílem tohoto programu je 
podnícení aktivity na venkově a zlepšení kvality života. V první výzvě 
bylo vybráno k podpoře celkem 13 projektů v oblastech „Podnikání 

malých a středních podniků“ a „Základní služby a obnova obcí“ 
v celkové výši podpory 4 471 315 Kč.
Od března 2023 MAS realizuje Operační program Zaměstnanost+ 
(OPZ+), kdy ve spolupráci s SVČ Klubko každoročně pořádá 11 pří-
městských komunitních táborů, které umožňují pracujícím rodičům 
zajistit svým dětem kvalitní a bezpečné trávení volného času a záro-
veň přispívají ke snížení finanční zátěže pro rodiny. Druhou aktivi-
tou projektu je podpora sdílené a neformální péče, včetně paliativní 
a domácí hospicové péče, a zajištění její dostupnosti v území MAS 
Buchlov. Cílem je zajistit kvalitní péči o osoby závislé na péči tak, 
aby mohly setrvat ve svém přirozeném prostředí. V současné době 
MAS připravuje navazující projekt, jehož realizace je plánována na 
období 2026–2029.
Dlouhodobým projektem, který spojuje místní akční skupinu s dal-
šími 17 klášterními krajinami v pěti evropských zemích, je meziná-
rodní projekt spolupráce Cisterscapes – CISTERCIÁCKÉ KRAJINY 
SPOJUJÍCÍ EVROPU, díky němuž se nám podařilo získat prestižní 
ocenění European Heritage Label (EHL). Ocenění se zaměřuje na 
ochranu tohoto dědictví. Historie vzniku prvotní spolupráce, zabý-
vající se tímto tématem, sahá až do roku 2019, kdy se část obcí MAS 
Buchlov usnesla, že se budou tomuto tématu více věnovat. 
Z projektu připadá na realizaci aktivit zaměřených na toto téma 
v přepočtu cca 3,5 mil. Kč. V současné době máme i podporu Zlín-
ského kraje díky projektu Cisterscapes – cisterciácké krajiny spoju-
jící Evropu II. ve výši 1 mil. Kč, z nějž budou čerpány finanční pro-
středky v následujících 3 letech.
Místní akční skupina mimo jiné poskytuje zdarma metodickou po-
moc při zpracování žádostí o dotaci, včetně realizace zjednoduše-
ných projektů-šablon z Operačního programu Jan Amos Komenský, 
čímž podporuje i místní vzdělávací instituce.
I nadále MAS Buchlov plánuje další rozvojové projekty, pokračování 
v započaté práci a hledání nových možností, jak do našeho regionu 
přinést další investice. Hlavní prioritou zůstává zlepšování kvality 
života obyvatel regionu. Podrobné informace o činnosti a jednotli-
vých projektech najdete na webu www.masbuchlov.cz. 

Lenka Gregorová, manažer MAS Buchlov

Oslavy 20 let MAS Buchlov

Příměstský tábor Oslavy 20 let MAS Buchlov



Včelaři slaví
Na podzim letošního roku oslavila naše organizace sté výročí od svého 
založení. Toto významné výročí oslavíme v lednu 2025 na slavnostní 
výroční členské schůzi. Příroda jako by to tušila a po několika proble-
matických letech připravila našim včelkám konečně klidné podmín-
ky pro jejich práci. Podařilo se nám udržet i celkem dobrý zdravotní 
stav včelstev, takže letos se po několika letech včelařilo s radostí.  
Radost nám naopak neudělal stát, který prostřednictvím Státního 
zemědělského investičního fondu výrazně snížil dotace na zazi-
mování včelstev. V minulých letech jsme na zazimování dostávali 
kolem 160 Kč/včelstvo, za loňský rok už to bylo jen asi 76 Kč/včel-
stvo a částka se bude dále snižovat. Při současných cenách to zna-
mená asi 4 kg cukru, ale včely potřebují 15–20 kg cukru na zimu. 
I tady toto snížení se musí projevit v ceně medu. Odměnu za práci 
si včelař raději nepočítá. Vzhledem k tomu, že v nedávné minulos-
ti došlo ke zrušení dotací na léčiva pro včely a výraznému navýše-
ní členských příspěvků, došlo také k odchodu části členů ze svazu.  

V současné době má naše organizace 38 včelařů organizovaných 
ve svazu (oproti 40 v minulém roce), kteří se starají o 546 včel-
stev. Včelaříme na katastrech obcí Boršice, Stříbrnice, Medlovi-
ce, Újezdec u Osvětiman a Hostějov. Patří k nám také část včelařů 
z Nedakonic. Činnost organizace řídí výbor, jehož předsedou je př. 
Josef Gabriel z Boršic, jednatelem je př. Krystýnek ze Stříbrnic, po-
kladníkem je př. Běhávková a zdravotním referentem př. Klečka, 
oba z Nedakonic. Dále jsou členy výboru důvěrníci v jednotlivých 
obcích. Výbor se schází zpravidla jedenkrát za měsíc a řeší hlav-
ně zajištění léčiv pro včelaře, dotací na zazimování včelstev a pří-
padné další organizační záležitosti týkající se činnosti organizace. 
Dovolte mi na závěr, abych Vám všem jménem všech včelařů naší 
organizace popřál do roku 2025 hodně zdraví, štěstí a osobní spoko-
jenosti a včelařům také krásnou snůšku a zdravé včely. 

Oldřich Krystýnek, jednatel ZO ČSV Boršice

90 let ZO ČSV Boršice 90 let ZO ČSV Boršice



Sbor dobrovolných hasičů Stříbrnice

Ve sboru je 40 členů, z toho 29 mužů a 11 žen. Starostou je František 
Čevelík, velitelem JSDH Jiří Kratochvíl, zástupcem velitele JSDH 
Radim Kratochvíl a velitelem družstva SDH David Kroča. Techniku 
má na starosti Bohumil Kratochvíl, který zastává funkci strojníka 
JSDH společně s Jaroslavem Bakošem, Pavlem Patkou a Stanisla-
vem Peprníkem.  
Rok 2024 jsme začali výroční členskou schůzí, na které se zhodnotil 
průběh předešlého roku: co jsme udělali, kde jsme pomáhali atd., 
a plány na stávající rok. 27. 1. se velitelé JSDH zúčastnili povinného 
školení na HZS Uherské Hradiště. Koncem měsíce jsme v součin-
nosti s obcí vypracovali a podali žádost o dotaci ze Zlínského kraje 
na výstroj pro zásahovou jednotku. 9. 2. proběhla již tradiční degu-
stace slivovice pod vedením pana Bohumila Kratochvíla a Jaroslava 
Bakoše za účasti degustátorů místních i ze širokého okolí. 15. 2 jsme 
podali žádost MAS Buchlov o příspěvek na zakoupení altánu. 18. 2. 
se zúčastnili zástupci SDH okrskové schůze v Osvětimanech. 24. 2. 
se tradičně konal maškarní ples. 2. 3. košt slivovice, na který se shro-
máždilo velké množství pálenek. 6. 4. jsme udělali sběr elektroodpa-
du, kdy obyvatelé obce mohou využít možnosti zbavit se nepotřebné-
ho elektra přímo u domu.  Posledního dubna se každoročně pořádá 
stavění máje, kde je pro návštěvníky připraveno malé občerstvení. 
5. 5. se účastnili členové a členky mše v místním kostele. Tato mše je 
věnována jak žijícím, tak zemřelým hasičům. 18. 5. jsme se zúčast-
nili okrskové soutěže v Osvětimanech, kde soutěžilo družstvo mužů, 
které obsadilo krásné první místo. 31. 5. proběhlo kácení máje, kde 

bylo přichystáno malé občerstvení. 8. 6. byl pro děti uspořádán Den 
s hasičem, pro děti byly připraveny různé soutěže, za které dostaly 
sladkou odměnu. Taktéž zde bylo možno zhlédnout výstavu hasičské 
techniky, zemědělské techniky i veterány. Pro zpříjemnění atmosféry 
po celou dobu hrála hudba k poslechu i tanci. 29. 6. jsme se podíleli 
na přípravách a průběhu oslav poutní mše u místního kostela. 29. 7. 
ve 21:15 hod. byl vyhlášen poplach HZS, jednalo se o požár v sadu. 
18. 8. jsme byli pozváni na pouť na Barborku. 15. 9. byl v 7:40 hod. 
vyhlášen poplach HZS. Jednalo se o odstranění popadaných stromů 
na pasekách v důsledku vichřice. 25. 10. jsme zajišťovali bezpečnost 
při lampionovém průvodu. 26. 10. se uspořádala akce Drakiáda, ve 
spolupráci s honebním společenstvím a sportovním klubem.
Rok zakončíme tradičně předsilvestrovským pochodem.  

Jiří Kratochvíl, velitel jednotky SDH

Okrsková soutěž

Uctění památky FFUK Okrsková soutěž



Stavění máje

Den s hasičem

Maškarní bál

Mše svatá za SDH

Prokopské slavnosti

Drakiáda

Maškarní bál



Martinské hody – očima stárků...
„Kde mám silonky?”, „Jakou si mám vzít kabelku?”, „Ještě musíme 
pro boty ke kroji!”, „Stíháme být na 8 ve Stříbrnicích?” – Ano, i tak-
to může vypadat ráno stárky v hodový den. Velký den začíná. Přijetí 
do Stříbrnic, jedna baňa, dvě, tři, oběd a už je tady chystání do kroje. 
Ještě že byla celá rodina Bušků tak pohostinná a vstřícná a nebála se 
být těmi, kteří nabídnou své obydlí jako dočasný domov pro uher-
skobrodskou stárečku. Díky!

Avšak nervozita se stupňuje. Odchod do kostela. Každý krok je těžší 
a těžší. Spousta lidí. Rychle najít stárka, Lukáše Kršičku, a počkat na 
instrukce. Cítím se jako malá holka ve velkém městě. I když vlastně 
spíš na malé dědině.

Mši sloužili Anton Kasan a Vavřinec Černý, kterým jsme ještě před 
začátkem přišli poděkovat, každopádně jim moc děkujeme i teď, za 
krásnou mši, které jsme se mohli díky nim zúčastnit. Po kostele jsme 
udělali pár fotek a šli jsme si skočit. Po chvíli jsme se i se stárkem 
stáhli a odebrali se do svých domů. Tady můj pohled končí a začíná 
ten Lukyho.

Hodová chasa se pro nás zanedlouho vydala společně s DH Nedako-
ňankou, která svým hraním celý den dotvářela tu správnou atmosfé-
ru. Za to jim patří obrovské poděkování. Jejich nadšení a nasazení 
nám pomohly zapomenout na nervozitu a naplno si užít hodový den.

Ale jelikož by to nebyly hody, aniž by se něco nepokazilo, tak se nám 
před domem stárky podařilo nepodat přípitek, tak jsme trochu po-
bavili obecenstvo. Zase se tančilo, pilo, zpívalo a bylo prostě veselo.

Poté jsme se vydali k panu starostovi pro povolení k hodům, které 
nám velmi ochotně dal a na verbuňku předvedl, že by hravě předčil 
nejednoho mladíka. Pohoštění samozřejmě nemohlo chybět a my 
mu tímto velmi děkujeme.

Před večerní zábavou nás ještě čekal průvod obcí, kde nám kopa dob-
rých ludí podala vínečko i něco k zakousnutí. Tímto všem děkujeme za 
zahřátí žaludků i mysli! Ale už se rychle schovat před zimou, než vyra-
zíme předvést, co se nás usilovně snažila ty 3 měsíce učit úžasná slečna 
Soňa Patková. Soni, děkujeme za všechny nervy, které jsi s námi ztratila.

A večer? No co vám budu povídat... Bylo to kouzelné. Pásmo se 
zvládlo krásně, hodně se tančilo, pilo, zpívalo a všem na tvářích zá-
řily radostné úsměvy. Ale nic z toho by se nestalo bez jedné osoby. 
Radime Krsičko, děkujeme hlavně tobě! Za zorganizování celých 
hodů, za pomoc s chystáním všeho a za velkou ochotu, se kterou jsi 
vždy nabídl pomoc. Hody byly krásné. Teď už bohužel nezbývá nic 
než vzpomínka. Takže sbohem a šáteček.

… a zase za rok!

Stárci 2024 – Patricie Guričová a Lukáš Krsička









Něco z historie
Naši předci si chodili přivydělávat do tzv. „macků˝. Co to znamena-
lo? Pekárny, jejichž vlastníky byli Židé, najímaly pracovníky na peče-
ní placek zvaných macesy. Prý to byl dobře placený přivýdělek. Naše 
tři občanky ze Stříbrnic vypomáhaly při pracích spojených s výrobou 
macesů. Fotografie je pořízena někdy v roce 1933 za první republiky.
V první řadě zleva je majitel pekárny židovského původu Mořic 
Holz, dále Terezie Častulíková (prababička Petra Náplavy), Marie 
Nováková (prababička Ireny Náplavové) a Julie Blanářová. Zce-
la vpravo sedí manželka pana Holze Gisela Holzová. V druhé řadě 
jsou pomocníci taktéž ze Stříbrnic, a to František Častulík (třetí zle-
va) a František Novák (čtvrtý zprava). Byli to synové stříbrnických 
pekařek.

Na zadní straně fotografie bylo logo fotoateliéru Uh… dále neči-
telné, tak jsem zkusila oslovit bývalou kronikářku města Uherský 
Brod, od níž jsem obdržela kontakt do muzea. Ozval se Mgr. Radek 
Tomeček, který mně zaslal další fotografie a popisky k nim. Mám 
velkou radost, že se podařilo získat další informace s historickými 
podklady, z kterých se dozvídám něco o životě našich předků.
Popis ke dvěma fotografiím výroby macesů

Dva fotografické záběry z interiéru pekárny Mořice Holze (na prv-
ním snímku třetí zleva, kde je s ním také zachycena jeho manželka 
Gisela, první zleva) na Nové ulici (dnes Za dolním kostelem). Židov-
ská náboženská obec udělila majiteli této pekárny povolení k pečení 
macesů 31. prosince 1933. Toto pečivo se vyrábělo z nekvašeného 
těsta a každoročně se peklo o svátku Pesach jako připomínka od-
chodu Židů z Egypta. Cena macesů byla stanovena radou židovské 
náboženské obce na 7.50 Kč za kilogram. Z rituálních důvodů se při 
pečení nesměl nacházet v pekárně ani jejím nejbližším okolí žádný 
kousek chleba, neboť jeho přítomnost by podle židovských předpisů 
znehodnotila vyráběné macesy. Proto bývali zpravidla stanovováni 
židovskou náboženskou obcí po dohodě s rabínem Nürnbergrem 

dohlížitelé při pečení v počtu šesti osob. Pro již zmíněný rok 1933 
jsou tak doloženi při pečení macesů dohlížitelé Josef Katona (v ŽNO 
současně zastával funkci šocheta – rituálního porážeče), Izák Gelb, 
Mořic Užerovič, Heřman Salzer, Arnošt Mayer a Emanuel Gott-
lieb. Zajímavostí je, že k pečení macesů docházely do pekárny ženy 
z křesťanské části města nebo okolních vesnic, které zde vypomáha-
ly při pracích spojených s výrobou. Pekárna, patřící mezi jednu ze 



Popis dvou fotografií budovy macesárny.
Dům č. p. 847, bývalá pekárna macesů při demolici židovské čtvrti 
v Uh. Brodě v 70. letech 20. století.

Foto neznámý autor, 70. léta 20. století. Fotoarchiv Muzea Jana 
Amose Komenského v Uherském Brodě.

Irena Náplavová, kronikářka 

Mikroregion Buchlov
Mikroregion Buchlov (MRB) společně s místní akční skupinou 
Buchlov (MAS) oslavily v sobotu 16. 11. 2024 na Velehradě význam-
né výročí. MRB oslavil již 25. výročí od svého vzniku, místní akční 
skupina 20. výročí vzniku a zároveň proběhla oslava udělení značky 
Evropského dědictví EHL (European Heritage Label). Tento den 
patřil k mnoha kulturním a společenským akcím v našem regionu 
a díky krásnému počasí se akce vydařila. V závěru dne proběhlo po-
děkování všem, kteří přispěli k rozvoji našeho regionu.
MRB se podařilo získat dotaci z Operačního programu Životní pro-
středí 2021–2027 na projekt s názvem Předcházení vzniku komu-
nálních odpadů. Tento projekt je důležitým krokem k podpoře udrži-
telnosti a ochraně životního prostředí v našich obcích.
V rámci projektu byly pořízeny kompostéry a štěpkovač, které 
pomohou našim občanům efektivněji nakládat s biologickým od-
padem. Kromě toho jsme se zaměřili na prevenci vzniku odpadů 
z jednorázového nádobí, a to zakoupením stálého nádobí a profesi-
onálních myček nádobí. 
Celkové výdaje projektu činí 5 182 621,40 Kč včetně DPH, přičemž 
získaná dotace pokrývá 4 249 749,54 Kč, což představuje 82 % cel-
kových nákladů. 
Díky projektu jsme získali 227 ks kompostérů, 1 ks štěpkovače 
dřeva, 5 000 ks porcelánového nádobí, 6 500 ks příborů, 2 300 ks 
skleniček na víno, více než 1 000 ks sklenic, 1 500 ks plechových hr-
níčků, 1 600 ks štamprlí, více než 10 000 ks kelímků, 10 kusů pro-
fesionálních gastro myček, 200 ks europřepravek pro skladování 
nádobí, 10 kusů velkoobjemových kontejnerů.

Dalším velmi úspěšným milníkem bylo získání dotace ze Zlínského 
kraje pro projekt s názvem Pod Buchlovem to zraje. Cílem projektu 
je podpora regionální zemědělské, vinařské a potravinářské výro-
by na území mikroregionu Buchlov. Díky dotaci získáme 10 stán-
ků s novým logem mikroregionu, které si mohou obce mezi sebou 
půjčovat. 
Dále proběhne výukový program ve vybraných základních a ma-
teřských školách a také vydáme publikaci o místních producentech 
a regionálních výrobcích. 
Vyvrcholením projektu budou dvě regionálně významné akce pre-
zentující rozmanitost a pestrost regionálního zemědělství, vinařství 
a potravinářské výroby. Konktrétně se jedná o podzimní akci Trh 
v podhradí – Pod Buchlovem to zraje, která proběhne v Buchlovi-
cích 5. 10. 2025, a Burčákové slavnosti – Pod Buchlovem to zraje 
v Boršicích 6. 9. 2025. 
Celkový rozpočet činí 357 000 Kč z toho dotace 250 000 Kč (70 %). 
Mezi dalšími plánovanými projekty můžeme jmenovat například 
pořízení krojů do většiny obcí mikroregionu, abychom tak podpořili 
zachování tradic a naší slovácké kultury dalším generacím. Taktéž 
mikroregion pracuje na tvorbě nového loga, které bude zveřejněno 
začátkem roku 2025.
Věříme, že se toto území bude i nadále rozvíjet, a těšíme se na to, jaké 
další možnosti spolupráce nám přinese budoucnost.

Ing. Pavlína Pólová, 
manažerka Mikroregionu Buchlov

tří na Moravě, vyráběla běžně dva druhy macesů, obyčejné z vody 
a mouky a sladké, kterými zásobovala i jiné, často dosti vzdálené ži-
dovské obce. Majitelé pekárny Mořic (31. 12. 1881–10. 12. 1964) 
a Gisela (26. 7. 1879– 11. 6. 1963) Holzovi byli za protektorátu de-
portováni do Terezína druhým z Uh. Brodu vypraveným transpor-
tem označeným Co, který opustil město 27. 1. 1943, což bylo patrně 
z důvodu odchodu jejich syna Valtera do zahraniční armády ještě 
před vypuknutím války. V terezínském ghettu prožili manželé Hol-
zovi dvouletou internaci, zde se dočkali osvobození a vrátili se zpět 
do Uherského Brodu.
Foto neznámý autor, 1933. Fotoarchiv Muzea Jana Amose Komen-
ského v Uherském Brodě
Popis použit z knihy Jan Gazdík, Radek Tomeček, Alexandra Zpur-
ná: Uherský Brod očima dobových fotografů, s. 372.



HS Lovecká obec Stříbrnice
Rok utekl jako voda a opět nastal čas k ohlédnutí se a bilancování.
I letos je jednou z důležitých činností HS Stříbrnice myslivecký krou-
žek pro děti – Vlčata Stříbrnice. Koná se každou druhou neděli a děti 
jsou vedeny ke kladnému vztahu k přírodě a k povědomí o činnosti 
myslivců. V letošním roce máme ještě volné kapacity, takže pokud 
má vaše dítko zájem, může se k nám připojit. Další akce pro děti 
v rámci kroužku jsou např. Ukliďme svět a příměstský tábor pod 
taktovkou SK Stříbrnice.

Poslední vycházka letošního roku se koná tradičně na Štědrý den, 
kdy děti nesou zvířátkům do zásypu něco na přilepšenou a také na ně 
čeká překvapení v podobě něčeho dobrého na mlsání.
Tradiční vzduchovkový přebor se letos bohužel z organizačních dů-
vodů nekonal. O to více se těšíme na hojnou účast v příštím roce.
Začátkem září jsme zahájili pravidelné přikrmování zvěře.
Od loňského září do letošního března jsme do zásypů a samokrmi-
cích zařízení odnosili celkem 7 tun obilovin a 4 tuny krmné řepy.
26. října se konala Drakiáda s ochutnávkou bramboráků. Akce pro-
běhla ve spolupráci s SDH a SK Stříbrnice. Draků se letos sice nese-
šlo mnoho, ale přesto věřím, že si toto odpoledne všichni užili.
Letošní tradiční společný lov na černou zvěř se konal 16. 11. 2024. 
Zúčastnilo se jej 56 střelců a 19 honců.
Uloveno bylo 15 kusů černé zvěře. I letos byl lov úspěšný nejen díky 
přesnosti střelců, ale také díky odvážným a srdnatým honcům, kteří 
neváhají „procházet“ i velmi náročným terénem.
Znovu bych chtěl touto cestou poděkovat obecnímu úřadu, sportov-
nímu klubu, hasičům a všem dobrovolníkům, kteří nám pomáhají 
v naší činnosti.
Na závěr Vám chci popřát klidné a ničím nerušené svátky v kruhu 
rodiny a přátel a jen to dobré v novém roce.

 Michal Vanda, starosta HS



Sportovní klub
Rok 2024 byl pro sportovní klub po letech ve znamení několika 
změn. Bohužel několikaletá spolupráce s SK Boršice byla z jejich 
strany nepochopitelně ukončena, a tak jsme se vydali hledat jiné 
cesty.
Na mládeži se ukázalo, že naše dlouholetá práce sklízí ovoce. I přes 
rozdělení mládežnických družstev jsme byli schopni pokračovat zce-
la sami. Objevila se však nabídka z Ořechova, kde mají dětí málo, 
a proto by nebyli schopni se sami do soutěže přihlásit.
Tato spolupráce se jeví jako velmi úspěšná. Při pohledu do tabulky 
žáků vidíme, že naše mužstvo přezimuje na úžasném druhém místě 
v konkurenci deseti týmů.
Přípravce se letos rovněž dařilo uhrát velmi pěkné výsledky a je su-
per, že máme na čem v následujících letech stavět, neboť zde vznikla 
dokonce i minipřípravka.
Je to úžasný pohled, když vidíte v areálu SK trénovat 
pravidelně přes 50 dětí.
Obrovský dík zde patří především trenérům! A to kon-
krétně Vladimíru Zmrhalovi, Pavlu Juříkovi, Martinu 
Šimíkovi, Terce Šimíkové a Zdeňku Kuchařovi.
U mužů nás v letní pauze potkal nejen odchod Bor-
šic, ale také odchod našeho trenéra do SK Zlechov. 
Otěže za něj přebral Radovan Škodík společně s no-
vou spoluprací s SK Osvětimany. Pomalu, ale jistě se 
nám daří stabilizovat kádr. Také výsledky se postupně 
dostavují, přičemž letos muži přezimují po několika 
letech na nejlepším bodovém stavu.
SK se letos s naším sponzorem Hebl group pustil do 
pořádání turnaje přípravky, a to za účasti legendár-
ního Antonína Panenky. Akce se velice podařila a již 
nyní připravujeme další ročník.

Kromě sportovních záležitostí se SK již tradičně věnuje také pořádá-
ní kulturních akcí v obci, ať jde o fašank, pohádkový les nebo tradič-
ní svatomartinské hody. Drakiáda a bramboriáda pořádaná hasiči 
a honebním společenstvím se již také stává tradiční zábavou.
Závěrem bych rád poděkoval všem fanouškům, rodičům, sponzo-
rům a všem, kdo se na chodu SK podílí, za důvěru v letošním roce. 
Obrovský dík patří rovněž obci Stříbrnice, Národní sportovní agen-
tuře, Zlínskému kraji a MAS Buchlov za finanční podporu těchto 
aktivit.
Jménem celého SK Vám všem přeji krásné a pohodové Vánoce, 
šťastný a úspěšný rok 2025!

Radim Krsička, předseda SK





Smíšený pěvecký sbor Stříbrnice
SPS Stříbrnice je smíšený pěvecký amatérský sbor, který působí ve 
Stříbrnicích od roku 2013.
Uměleckou vedoucí a sbormistryní je od samého začátku Ing. arch. 
Šárka Brantalová. 
Náš repertoár tvoří především díla českých a evropských mistrů du-
chovní hudby od klasické tvorby starých mistrů až po současnost. 
Sbor tvoří zpěváci ze Stříbrnic, Osvětiman, Boršic, Vřesovic, Mařa-
tic a Tučap. Výhodou je stále působící varhaník z Tučap Pavel Peli-
kán, který je i výtečným zpěvákem.
Pro své příznivce pořádáme několikrát ročně vystoupení, z nichž 
nejnavštěvovanější tradiční Vánoční koncert připadá nově na 
27. prosince v chrámu sv. Prokopa ve Stříbrnicích. Další význam-
nou akcí jsou Prokopské slavnosti. Letos se konaly 29. – 30. června, 
v sobotu probíhal koncert našeho sboru s posezením u fary a v neděli 
poutní mše svatá. 
Dne 5. června sbor odezpíval slavnostní mši v kostele sv. Cyrila 
a Metoděje v Olomouci-Hejčíně a 18. srpna poutní mši v kapli sv. 
Rocha nad Uherským Hradištěm.

Pokud by měl někdo zájem, přijďte si za námi zazpívat, zkoušíme 
každé úterý od 18.00 na Obecním úřadě ve Stříbrnicích. Panuje zde 
velmi veselá a přátelská atmosféra.

Vážení spoluobčané,
dovolte, abychom Vám poděkovali za Vaši přízeň. Velké díky pat-
ří vedení obce, fotbalovému klubu a hasičskému sboru za pomoc 
a ochotu při organizaci slavností sv. Prokopa.

Krásné prožití svátků vánočních a šťastný nový rok plný lásky, zdraví
a příjemných zážitků.
Ze srdce SPS Stříbrnice

Irena Náplavová, členka sboru



Drakiáda a bramboriáda
Tato akce pořádaná hasiči, sportovci a honebním společenstvím se 
dostala do třetího ročníku. Zatímco na bramboriádu nám počasí 
přálo, s drakiádou to bylo o něco horší. I přes velkou snahu rodičů 
draci vzlétli jen na krátký čas.
Zato těsta na bramboráky různých příchutí se nám sešlo tolik, že vů-
bec nikdo nepřišel zkrátka.
Akci na mlátičce si určitě užili jak malí, tak velcí návštěvníci a již nyní 
vyhlížíme další ročník! 

Radim Krsička, pořadatel



Pohádkový les
V rámci ukončení prázdnin na děti již tradičně čekalo letní kino 
spolu s pohádkovým lesem. Počasí nám přálo náramně, díky čemuž 
mohli královna a král přivítat před branami pohádkového lesa 85 
dětí nejen ze Stříbrnic. Po úspěšné procházce pohádkovým lesem, 
kde samozřejmě nechyběli ani čerti, se děti vyřádily na skákacím 
hradu a daly si něco dobrého od našeho honebního společenství.
Děkuji všem, kdo k branám pohádkového lesa dorazili. Obrovský 
dík ale patří především všem pohádkovým bytostem!!!

Radim Krsička, pořadatel



Fašank
Už sa fašaňk krátí, už sa nenavrátí,
staré baby lajú, že sa nevydajú.
Fašaňku, fašaňku, zelený krušpánku, 
nebudu ťa nosit enom do fašaňku.
Na konci fašaňku, kdo nemá galánku,
už ju mět nebude, protože půst bude.

Již tradičně v naší obci proběhl fašankový průvod. Všechny masky 
druhou únorovou sobotu vyrazily za doprovodu harmonikáře Davi-
da Dorňáka na pochod obcí. Čekalo nás příjemné přijetí s bohatým 
pohoštěním. Všem občanům děkujeme a již nyní se na všechny těší-
me 1. 3. 2025 na fašanku budoucím.

Radim Krsička, předseda SK



Základní organizace Českého zahrádkářského svazu Osvětimany

Jak jsme informovali v minulém zpravodaji, pro katastrofální ne-
úrodu ovoce v roce 2023 nebyla v provozu pěstitelská pálenice ani 
moštárna.
I když ani v letošním roce 2024 nebyla úroda nejlepší, rozhodli 
jsme, že umožníme spoluobčanům zpracovat jejich přebytky ovoce. 
A udělali jsme dobře, protože dle našeho zjištění nebyla v některých 
pěstitelských pálenicích ani moštárnách v našem okolí zahájena se-
zona. Důvodem byla neúroda a také to, že se jim nepodařilo zajistit 
obsluhu pálenic. I my potřebujeme doplnit stav do pálenice, protože 
momentálně zpracování provádí jen 2 pracovníci. Proto prosíme, 
kdo by měl zájem o tuto činnost, zavolejte na nové tel. číslo pálenice 
771 193 195. Nemusí jít jen o muže či ženu z Osvětiman, přihlásit se 
mohou zájemci i z okolních vesnic. Práce není fyzicky náročná, za-
školení provedeme. Práce 1 až 2 dny v týdnu. Požadujeme bezúhon-
nost (práce s penězi).
V letošním roce (do poloviny listopadu) jsme vyrobili asi 1 050 litrů 
absolutních, což je asi 2 100 litrů proteklých (50stupňových). Pěsti-
telské pálení bude ukončeno 15. 12. 2024.
V moštárně bylo vyrobeno 4 336 litrů moštu a z toho pro žáky místní 
školy 400 litrů.
Protože v roce 2023 nebylo pěstitelské pálení provozováno, starý 
300litrový kotel byl demontován a nahrazen novým 220litrovým, 
kde je možné zpracovat minimálně 80 litrů. Tím jsme vyhověli i zá-
kazníkům, kteří požadují zpracovat i menší množství. Montáž no-
vého kotle a různé revize zařízení a schvalovací řízení úřadů se nám 
podařilo dokončit ještě do června, abychom se mohli připravit na 
novou sezonu.
Věříme, že si k nám nyní najdou cestu i pěstitelé z chatové oblasti. 
Zpracovna ovoce se nachází směrem na Ježov naproti bývalé cihelny.

Kromě výměny surovinového kotle bylo nutné provést výměnu stře-
chy na vodárně, úpravu terénu, zpevnění plochy před moštárnou, vy-
řešit studny s přívodem na chladicí vodu. A to všechno vlastními sila-
mi. Protože většina členů je již vyššího věku, opět prosíme, aby se nám 
přihlásil, kdo by měl zájem nám brigádnicky za odměnu vypomoct.
Na členské schůzi v červnu 2024 byl, dle pokynu z ústředního výboru 
zahrádkářů pro všechny zahrádkáře, zvolen výbor naší základní orga-
nizace v dosavadním složení. Předsedou byl opět zvolen Karel Blecha, 
místopředsedou Josef Frýza, tajemníkem Miloslava Knížová.
Jménem výboru základní organizace Českého zahrádkářského sva-
zu v Osvětimanech přeji všem zahrádkářům, občanům a stálým zá-
kazníkům, kteří využívají našich služeb v pěstitelské pálenici i mo-
štárně, radostné Vánoce a šťastný, úspěšný a doufejme příznivější 
rok 2025.

 Pavel Kníž

Víno a tanec
Uherské Hradiště se letos opět stalo centrem jedné z nejvýznamněj-
ších kulturních událostí regionu, Slováckých slavností vína a otevře-
ných památek. Tato lidová slavnost, která spojuje tradiční hodnoty 
Slovácka s vinařstvím a historickým dědictvím, se uskutečnila ve 
dnech 7. a 8. září 2024. Program však odstartoval již v pátek 6. září.
Slovácké slavnosti vína jsou již od roku 2003 neodmyslitelnou 
součástí kulturního kalendáře Uherského Hradiště. Město ožilo 
tradičními kroji, zpěvem a tancem, které byly k vidění nejen na 12 
připravených pódiích a stanovištích, ale také v ulicích města. Nej-
větším lákadlem pro diváky byl opět krojovaný průvod městem, kte-
rého se letos zúčastnilo přes 3 tisíce krojovaných z takřka 50 měst 
a obcí.  Své umění ukázaly stovky účinkujících z mnoha desítek 
folklorních souborů, cimbálových muzik, dechových hudeb, pěvec-
kých sborů, hudebních a tanečních skupin. K tomu se po oba dny 
v celkem asi 300 stáncích po celém městě prezentovali vinaři, jarma-
rečníci či lidoví řemeslníci.
Jedním z největších lákadel pro diváky byl krojovaný průvod, letos 
s podtitulem Víno a tanec, ve kterém šly všechny zúčastněné mik-
roregiony – těch je spolu s Uherským Hradištěm celkem 9. Trasa 
průvodu vedla jako každý rok od sklepů ve Vinohradské ulici až na 
Masarykovo náměstí. Řazení průvodu bylo: Uherské Hradiště – 
Uherský Brod – Buchlov – Za Moravú – Ostrožsko/Veselsko – Sta-
roměstsko – Dolní Poolšaví – Bílé Karpaty – Východní Slovácko – 
hosté slavností.
Příští rok na shledanou 13. – 14. 9. 2025

Myšlenka vytvořit v Uherském Hradišti folklorní slavnost navázala 
na tradici národopisných výstav. První výstava se měla konat v roce 
1915, avšak válečné události její přípravu přerušily. Až v roce 1937 
se konala Výstava Slovácko 1937, která se řadí mezi nejvýznamnější 
události v historii města. Poprvé byl program akce Den otevřených 
památek (v rámci Dnů evropského kulturního dědictví) doplněn 
o folklorní program, zejména průvod krojovaných účastníků a sku-
pin historického šermu z mařatických vinohradů na Masarykovo 
náměstí, a zároveň rozšířen do dvou dnů 13. – 14. září 2003. Stejně 
jako v předchozích letech byla otevřena pro návštěvníky řada pamá-
tek a na Masarykově náměstí probíhal po oba dny jarmark s prode-
jem řemeslných výrobků. V neděli se pak konala také výstava vín 
a na Masarykově náměstí Hasičské odpoledne u příležitosti oslavy 
130 let dobrovolných hasičů v Uherském Hradišti. Do sobotního 
průvodu se zapojila, kromě skupin historického šermu, řada krojo-
vaných ze třinácti obcí a měst regionu.
Zdroj: Encyklopedie města Uherské Hradiště, Kronika města Uher-
ské Hradiště za rok 2003
I letos měly Stříbrnice v krojovém průvodu své zástupce. Obec tímto 
děkuje všem 20 stříbrnickým krojovaným, především velké rodině 
Crhákových a Vorlíčkových a taktéž rodině pana Jakuba Zacha.

Jana Kuchařová,  
místostarostka





Taneční pro dospělé
V duchu hesla „Když nemůžeme za tanečními, musí taneční za 
námi.“ se na konci března konala první ze sedmi lekcí základních 
kroků společenských tanců pro dospělé. Lekce se konaly ve stře-
dečních podvečerních hodinách v sále Obecního úřadu Stříbrnice 
pod vedením tanečního mistra Tomáše Horvátha a jeho půvabné 
taneční partnerky Petry Veselé. Sedm statečných párů ze Stříbrnic 
a jeden přespolní z Boršic se postupně seznamovalo s kouzlem nejen 
standardních, ale i latinskoamerických tanců. O přestávkách, pro 
mnohé šanci popadnout dech, nechybělo něco malého k degustaci 
a zakousnutí. Kombinace profesionálního a přátelského přístupu 
tanečních lektorů vytvářela na tanečním parketu příjemnou a uvol-
něnou atmosféru. Velký dík patří obci Stříbrnice, která uhradila po-
lovinu nákladů a zpřístupnila sál obecního úřadu.

Vladimír Bušek, organizátor

Rozsvícení vánočního stromu
V pátek 29. 11. 2024 jsme, jako každý rok, společně rozsvítili vánoč-
ní strom u fary.
Děti z mateřské školy si připravily na faře krásný jarmárek svých 
vánočních výrobků. Dalším oživením byla i malá výstava panenek 
sběratelky paní Veroniky Petraturové z Medlovic. Děkuji Květce Za-
chové za pomoc při její instalaci.
Po úvodním slově pana starosty Petra Matouška v doprovodném 
programu účinkovaly děti z MŠ se svým vánočním vystoupením pod 
vedením paní ředitelky Petry Víchové a paní učitelky Zdeňky Ho-
lomčíkové a svými koledami přispěl i Stříbrnický smíšený pěvecký 
sbor pod vedením paní Šárky Brantalové. Pro návštěvníky bylo při-
chystáno občerstvení, škvarková pomazánka s chlebem určitě bod-
la. Snad chutnalo i sladké pohoštění. Díky SK Stříbrnice za svařák 
a vánoční punč.

Stromeček zajistil pan David Kratochvíl v Osvětimanech. Děkuje-
me taktéž pánům Rosťovi Martinákovi a Jarku Fryštákovi za jeho 
instalaci a zdobení, jakož i za instalaci betléma, který byl rozšířen 
o postavičku oslíka a vánoční kometu.

Jana Kuchařová, místostarostka



Terezia Anna Křapová (čp. 259) 
8. prosince 2023

Vojtěch Klučka (čp. 255) 
4. ledna 2024

Richard Vach (čp. 117) 
9. února 2024

Emma Náplavová (čp. 299) 
29. srpna 2024

Meda Jourová (čp. 232) 
5. listopadu 2024

Lubomír Bravenec  10. února 2024
Blažena Blahová 17. února 2024
Anežka Vrtalová 19. března 2024
Miroslav Šáděra 7. května 2024
Marta Kvapilová 8. května 2024
František Malenovský 16. května 2024
Helena Pavlicová 18. srpna 2024
Anna Kočařová 24. srpna 2024
Marie Uřičářová 21. září 2024
Blažena Sovková 22. října 2024
 Josef Sátora 1. listopadu 2024

Společenská kronika od 1. 12. 2023 do 30. 11. 2024

Antonie Toucová  čp.256 11. prosince 2023 70 let
Vít Martinák čp. 218 19. června 2024 70 let
Miroslava Martináková čp. 22 17. listopadu 2024 70 let
Anežka Brucháčková čp.78 12. prosince 2023 75 let
Dana Pšenková čp. 273 25. února 2024 75 let
František Malenovský čp. 50 3. května 2024 75 let
Danuše Mazáčová čp. 3 21. července 2024 75 let
Miroslav Martykán čp. 259 30. října 2024 75 let
Pavel Ferda čp. 101 1. listopadu 2024 75 let
Vojtěch Píštěk čp. 264 29. prosince 2024 75 let
Růžena Šáděrová čp. 120  30. prosince 2024 80 let
Vlasta Partyšová čp. 230  28. ledna 2024 85 let
Antonín Omelka čp. 134 22. října 2024 85 let

Marie Omelková čp. 134 12. srpna 2024 90 let   

Společenská kronika

t
et
et

let
5 let

75 let
75 let
75 let
75 let
75 let

Adventní Krakov
Dne 7. 12. 2024 se konal zájezd do polského Krakova na adventní 
trhy s cestovní kanceláří VELIGRADTOUR s.r.o. z Uh. Hradiště.
Odjezd byl v brzkých ranních hodinách. Po příjezdu do Krakova nás 
čekala prohlídka historického centra v meandru řeky Visly. Procház-
ka městem začala pod dominantou města – pahorkem Wawel s im-
pozantním Královským zámkem. Přes hradní nádvoří se prošlo ke 
katedrále sv. Stanislava a Václava. Poté následovala procházka Krá-
lovskou cestou do centra na Rynek Glówny s kostelem Nanebevzetí 
Panny Marie, prohlídka světoznámé Sukenice a dále následovala 
cesta k hradbám a Barbakánu.
V odpoledních hodinách se účastníci zájezdu přemístili na vyhláše-
né vánoční trhy na Glównem Rynku. Poté následoval odjezd domů.

Jana Kuchařová, místostarostka



Vydává obec Stříbrnice, Stříbrnice 124, 687 09, IČO: 542229, v počtu 200 ks. Foto: Petr a Viktorie Matouškovi a neznámí autoři,  
korektura Zuzana Pořízková. Toto číslo vyšlo dne 20. 12. 2024, Sazba, osvit a tisk Joker s.r.o., Masarykovo nám. 35, Uh. Hradiště, tel.: 572 551 155.

Společenská kronika

Marie Omelková – 90 let

Antonín Omelka – 85 let

Vítání občánků

Tříkrálová sbírka

Setkání ročníku 1946
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